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and light (13 h) time of day for two days. The pinealectomy was performed by the authors’ methodology. The enzyme 
activity was evaluated after 40 days after the removal of the pineal gland, when the influence of the fact of surgery 
had become insignificant. It was identified the procaspase 3 and PARP-1 (p116/25) activity as the enzymes involved 
in DNA repair and apoptosis activation using immunohistochemical staining of paraffin sections of testes. In intact 
animals was revealed the circadian rhythm of activity of the studied enzymes with higher levels of activity in the night 
time, which correlates with the dynamics of proliferation of spermatogonia. The lack of epiphyseal control for 40 days 
resulted to a significant increase of the level of the these enzymes in maturing germ cells and the disappearance of the 
circadian rhythm of their dynamics. This fact indicates the growth of damages in the DNA structure of spermatogenic 
cells after pinealectomy.
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На деэндотелизированных сегментах аорты грудного отдела белых крыс и свежевыделенных гладко-
мышечных клетках того же объекта механографически и с использованием радионуклидных методов ис-
следованы механизмы вазоконстрикторного действия донора сероводорода гидросульфида натрия. В низких 
концентрациях (до 100 мкМ) гидросульфид натрия вызывал увеличение механического напряжения предсо-
кращенных в гиперкалиевом растворе сосудистых сегментов, которое устранялось ингибитором Na+, K+, 
2Cl--котранспорта буметанидом, а в высоких (500 и 1000 мкМ) – расслабление. В концентрациях до 100 мкМ 
гидросульфид натрия стимулировал внутрь направленный буметанид-чувствительный транспорт К+ (86Rb) 
в изолированных гладкомышечных клетках. Полученные данные свидетельствуют о том, что констриктор-
ное действие малых концентраций сероводорода на сосудистые сегменты обусловлено активацией Na+, K+, 
2Cl- - котранспорта.
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Mechanisms of vasoconstrictive action of the donor of hydrogen sulfide sodium hydrosulfide were investigated 
with a method of mechanography on endothelium-denuded segments of the white rats thoracic aorta, and with 
radionuclide method using freshly isolated smooth muscle cells from the same object. In low concentrations (up to 100 
µM) the sodium hydrosulfide increased the mechanical tension of vascular segments precontracted with highpotassium 
solution, and in high concentrations (500-1000 µM) sodium hydrosulfide caused a relaxation. Sodium hydrosulfide in 
concentrations up to 100 µM stimulated inward-directed bumetanide-sensitive transport of 86Rb in isolated smooth 
muscle cells. This data suggest that constrictive action of low concentrations of hydrogen sulfide on vascular segments 
is a consequence of activation of Na+, K+, 2Cl- -cotransport.
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ХОБЛ является одной из важных проблем здравоохранения, при этом тяжесть течения ХОБЛ зависит 
не только от выраженности обструктивных нарушений и степени тяжести респираторных симптомов, но и 
от внелегочных проявлений и наличия сопутствующих заболеваний. Дисфункция эндотелия является об-
щим звеном при заболеваниях сердечно-сосудистой системы и хронической обструктивной болезни легких, 
а хроническое персистирующее системное воспаление играет важную роль в патогенезе атеросклероза. При 
изучении патогенеза эндотелиальной была выявлена роль тех же провоспалительных цитокинов, которые 
вносят существенный вклад в развитие ХОБЛ и его осложнений. Задачей исследования была оценка эндоте-
лиальной дисфункции у больных ХОБЛ в зависимости от степени заболевания и выраженности воспаления 
по данным цитокинового профиля. Выводы: реакция плечевой артерии на реактивную гиперемию находится 
в тесной взаимосвязи со степенью ХОБЛ. В то же время мы выявили существенное влияние на развитие 
эндотелиальной дисфункции со стороны комплекса провоспалительных цитокинов.


